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ب��راي رانن��دگان و مردمي كه در مح��ور تهران- 
كرج تردد دارن��د، هيچ چي��زي آزار دهنده تر از پل 
فرديس و ترافيك س��نگين آن نيست. حجم بالاي 
ترافيك، خودروهايی با حركت لاك پش��تي، صداي 
بوق، ب��وي لنت ترمز و ديس��ك و صفحه، دود غليظ 
و تصادفات به دليل حركت ميلي مت��ري خودروها، 
راننده ها و سرنش��ين هاي عصبي و كلافه از معطلي 
چندين س��اعته، داس��تاني اس��ت كه هر روز تكرار 
مي شود. داستاني كه با عمري قريب به دو دهه باعث 
شده، مدت زمان سفر از تهران به كرج و بالعكس  را در 
بعضي از مواقع تا 4 ساعت هم افزايش دهد. بي اغراق 
بايد گفت در بسياري از مواقع توقف چندين ساعته 
خودروهاي عبوري در بالا و پايين اي��ن پل، آن را به 
پاركينگ طبقاتي تبديل مي كند تا اتوبان و آزادراه. 
اين پل محل تلاقي و يكي از اصلي ترين مبادي ورود 
و خروج از اتوبان به سمت شمال و جنوب كرج است 
كه اغلب در ساعت هاي اوج عبور و مرور، رانندگان و 
مسافران براي گذر از يك فاصله 250متري را بيش 
از يك ساعت معطل مي كند. با اين همه اما تلف شدن 
وقت، هدر رفتن سوخت و كلافگي ناشي از ترافيك 
س��نگين روي اين پل را بايد كمترين هزينه گذر از 
روي آن به شمار آورد. هزينه اي كه همواره با شكايت 
مسافران و رانندگان مواجه بوده، موضوعي كه همواره 
تاييد مسئولان را نيز به همراه داشته است. وضعيت 
اين پل و ميدان شهيد س��لطاني به قدري پيچيده 
اس��ت كه به رغم ت��لاش ماموران، نق��ش مديريت 
انتظامي ترافيك در آن به كمترين حد رسيده است 
و بنابر اظهارات مسئولان راهنمايي ورانندگي فقط 
اصلاح هندسي مي تواند اين معضل را تا حدي رفع 
كند. وقتي حجم فزاينده خودروه��ا به پل فرديس 
مي رسند، وجود وسايل نقليه سنگين، مترو، پايانه 

اتوبوس ها و تاكسي ها و عبور عابران بي شمار در اين 
نقطه گره اي ترافيكي ايجاد مي كند كه حتي چندين 
تيم پليس راه هم نمي تواند تاثير چنداني دركاهش آن 
داشته باشد. واقعيت اين است كه اتوبان كرج- تهران، 
پل فرديس و ميدان شهيد سلطاني ظرفيت كشش 
بار ترافيكي فعلي را ندارند و اين ظرفيت مدت هاست 
پر شده است. براس��اس آمار پليس راه استان تهران 
روزان��ه به طور ميانگين  190 تا 200 هزار دس��تگاه 
خودرو يعني دوبرابر ظرفيت فعلي از اتوبان تهران- 
كرج عبور مي كنند كه شمار زيادي از آنها براي تعيين 
مسير در تقاطع پل فرديس به هم مي رسند. اين نكته 
را نبايد فراموش كرد كه اين مشكلات براي روزهاي 
عادي اس��ت، در مواقع تعطيلات و مناس��بت هاي 
مختلف كه مردم تهران قصد مس��افرت به ش��مال 
و شمال غرب كش��ور را دارند، خط ترافيك چندين 
كيلومتري در اتوبان از هر دو سمت خود قصه غم انگيز 
ديگري است كه به سوژه رسانه اي داخلي در اين ايام 

بدل شده است.
براي اولين بار در سفرهاي استاني دولت قبل مقرر 
ش��د تا در مدت كوتاهي اين گره ترافيكي گش��وده 
شود. دستوري كه  مانند بسياري ديگر از مصوبات و 
پروژه هاي عمراني تا آغاز روند اجراي آن زمان زيادي 
بايد سپري شود. با اين كه يكي از اولويت هاي مطرح 
شده در سفر اول دولت نهم به كرج  حل معضل قديمي 
پل فرديس بود ولي هي��چ اقدام عملي در اين زمينه 
در دولت گذشته انجام نش��د. طرحي كه قرار بود در 
اواسط دهه 80 اجرا شود به اوايل دهه 90 موكول شد.

در ابتدا ق��رار بود اين ط��رح توس��ط اداره كل راه 
و شهرس��ازي اس��تان تهران اجرا ش��ود، آغاز روند 
مطالعاتي اين طرح همزمان با ش��كل گيري استان 
البرز به اداره كل راه و شهرس��ازي اين استان منتقل 

شد. با بررسي هاي صورت گرفته و اصلاح طرح اوليه 
مرحله مطالعاتي آن در 3 فاز آغاز شد. بنا بر اظهارات 
مس��ئولان اداره كل راه و شهرس��ازي اس��تان البرز 
نقش��ه هاي اوليه تعريض پل غيرهمسطح كرج نيز 
تهيه شد كه درنهايت در جلسه اي با حضور مسئولان 
استاني مقرر شد كه  اين پروژه توسط شهرداري كرج 
انجام شود. مهندس افشين پيرنون، مدير ساخت و 
توس��عه راه های اداره كل راه و شهرس��ازی البرز در 
گفت وگو با »شهروند« ضمن تاييد اين خبر گفت: »در 
پی دستور استاندار البرز مبنی بر روان سازی ترافيك 
جنوب به شمال كرج در اواخر فروردين ماه  سال جاري 
طرح اصلاح ترافيكی شهرس��تان فرديس به كرج با 

هماهنگی های لازم به شهرداری كرج واگذار شد.« 
او ادامه داد: »بر همين اساس كليه نقشه هاي فني 
و محاس��باتي به علاوه چكيده مطالعات انجام شده 
به طور كامل به معاونت عمراني شهرداري تحويل داده 
شد و تا آنجايي كه من اطلاع دارم، اقدامات خوبي در 
اين مدت، براي آغاز روند اجرايي اين پروژه توس��ط 

شهرداري صورت گرفته است.«
مش��كل پل فرديس فقط مربوط ب��ه خودروهاي 
عبوري از زير آن در اتوبان تهران- كرج نيست، بلكه 
تردد وس��ايل نقليه عبوري از شمال به جنوب كرج 
نيز از روي اين پل به كندي انجام مي ش��ود. يكي از 
دلايل اين ترافي��ك در روي پل مربوط به عرض كم 
پل قديمي از جنوب به شمال است و قسمت ديگر آن 
به رمپ هاي چپ گرد و راست گرد آن مربوط مي شود. 
در قسمت زيرين نيز به دليل وجود پايه هاي پل فعلي 
عرض اتوبان در اين نقطه را نس��بت به قسمت هاي 
ديگر اتوبان كاهش داده است كه اين كاهش عرض 
مهم ترين دليل ترافيك سنگين در هر دو باند شمالي 
و جنوبي اتوبان تهران- كرج است. مهندس علي اصغر 

كمال زاده، معاون فني و عمراني ش��هرداري در اين 
خصوص به »ش��هروند« گفت: »مشكل ترافيكي پل 
فرديس، عمري به اندازه 20 سال دارد و در چند سال 
گذشته با توجه به رشد چشمگير تعداد خودروها و 
افزايش ميزان سفرهاي بين ش��هري تبديل به گره 
كور ترافيكي ش��ده اس��ت.« او درخص��وص آخرين 
وضعيت پروژه پل فرديس گفت: »مش��اور ما در اين 
طرح شركت مهندسين مشاور رها است و تشريفات 
مناقصه اين پروژه درحال انجام است و تا 2 ماه آينده 
با مشخص ش��دن برنده مناقصه عمليات اجرايي آن 
آغاز خواهد ش��د. ساخت پل جديد در مسير جنوب 
به ش��مال كرج، تعريض اتوبان تهران- كرج به اندازه 
يك لاين عبوري در هر باند، بخشي از اين طرح است 
كه براساس برآوردهاي صورت گرفته براي اين مرحله 
چيزي حدود 6ميليارد اعتبار لازم است. بخش اوليه 
اين طرح در بهم��ن 94 به بهره  برداري مي رس��د.« 
البته كمبود خروجي و عدم دسترس��ي مناسب به 
نقاط مختلف ش��هر كرج در محدوده اتوبان تهران- 
كرج- قزوين، به علاوه عدم وجود پل هاي مناس��ب 
ارتباطي بين دو بخش ش��مالي و جنوبي شهر كرج 
حجم تردد در اين محور را بسيار افزايش داده است. 
به طوري كه در كل مسير 20 كيلومتري پل كلاك 
تا  پل حصارك فقط 9 خروجي وجود دارد كه برخي 
از آنها نيز از استانداردهاي لازم برخوردار نيستند. در 
مجموع بايد گفت تعريض پل فرديس فقط قسمتي از 
پازل ترافيكي محور مهم پرتردد تهران- كرج-قزوين 
را حل خواهد ك��رد. افزايش تعداد لاين هاي عبوري 
اين اتوب��ان حدفاصل كلاك تا حص��ارك و احداث 
خروجي هاي غيرهمسطح متناسب رشد جمعيت از 
ديگر اقداماتي است كه بايد هرچه زودتر براي آغاز آن 

دست به كار شد.

جنوب

 سقف بازار بزرگ بندرعباس
 تعمیر می شود

شهردار منطقه 2 شهرداری بندرعباس از آغاز 
تعميرات سقف بازار بزرگ اين شهر خبر داد.

به گ��زارش روابط عموم��ی و ام��ور بين الملل 
شهرداری بندرعباس، ارجمند در اين ارتباط اظهار 
كرد: قديمی بودن س��قف بازار بزرگ بندرعباس، 
 اصلی ترين علت تخريب سقف قديمی بوده است.

وی با اشاره به اين كه ايمنی يكی از مباحثی است 
كه ش��هرداری به صورت جدی به آن می پردازد، 
افزود: وجود مشكلات سازه ای كه در سقف قديمی 
اين بازار وجود داش��ت، يكی ديگر از دلايل اصلی 

برای انجام اين پروژه است.
شهردار منطقه 2 ش��هرداری بندرعباس ادامه 
داد: همچنين با توجه به طاق ضربی بودن سقف 
بازار ب��زرگ بندرعباس كه موجب ب��روز برخی 
مشكلات ازجمله آتش  سوزی و ريزش شده بود، 
اين مجموعه نياز به بهسازی داشت كه عمليات 
اجرايی آن پس از بررس��ی های كارشناسی آغاز 
شده اس��ت. ارجمند با تقدير از صبر و شكيبايی 
م��ردم فهيم بندرعب��اس در اج��رای پروژه های 
مختلف شهری، خاطرنش��ان كرد: اين پروژه در 

مدت حدود يك ماه انجام می شود.
وی گف��ت: تخريب س��قف قديم��ی، تعمير 
راهروها و جايگزين كردن ستون ها و سقف جديد 
با اس��تفاده از معماری و س��ازه های روز، ازجمله 

اقداماتی است كه در اين طرح انجام می شود.

 تولید بیش از 300هزار اصله نهال 
در بندرعباس

مديرعام��ل س��ازمان پارك ها و فضای س��بز 
ش��هرداری بندرعباس از توليد بيش از 300هزار 
اصله نهال در اين سازمان طی  سال جاری خبر داد.

به گ��زارش روابط عموم��ی و ام��ور بين الملل 
ش��هرداری بندرعباس، اميد ذاكری با اش��اره به 
توليد و كاشت درختان بومی و سايه دار در سازمان 
پارك ها و فضای سبز، اظهار كرد: در برنامه ريزی ها 
و مطالعات انجام ش��ده توس��ط كارشناسان اين 
سازمان، انواع درختان بومی و سايه دار كه با شرايط 
اقليمی شهر بندرعباس سازگار است شناسايی 
ش��ده و درحال حاض��ر توليد آنها در نهالس��تان 

مركزی اين سازمان درحال انجام است.
وی با اشاره به اين كه گونه های انتخاب شده از 
لحاظ نياز آبی در پايين ترين س��طح است، افزود: 
كاشت اين گونه ها در سطح ش��هر نيز آغاز شده 
است. مديرعامل س��ازمان پارك ها و فضای سبز 
شهرداری بندرعباس خاطرنش��ان كرد: كاشت 
درختان س��ايه دار، علاوه بر زيبايی شهر، تعديل 
شرايط جوی و توليد سايه، باعث تلطيف هوا نيز 
می ش��ود. ذاكری ادامه داد: نه��ال بومی از قبيل 
كهور ايرانی، كرت محلی، چن��ال، درمان عقرب، 
شيشم)جك(، استبرق، كنار، ناترك، سپستان، 
ليم و س��زبانيا ب��رای اولين بار در نهالس��تان اين 

سازمان توليد و در سطح شهر كاشته شده اند.
وی با اشاره به كاشت انواع گل های كاغذی در 
تنوع رنگی مختلف در سطح شهر نيز اظهار كرد: 
كاش��ت درختچه های گل كاغذی ضمن ايجاد 
زيبايی منظر، باعث ش��ادابی در سطح فضاهای 
سبز شهری می شود. مديرعامل سازمان پارك ها 
و فضای س��بز گفت: برنامه ريزی لازم برای توليد 
بيش از 300هزار اصل��ه از درختان بومی تا پايان 
 سال صورت گرفته كه با تلاش پرسنل اين سازمان 

اين امر محقق خواهد شد.

همكاري   مسئولان جزيره كیش و 
شهرداری بندرعباس در زمینه گردشگري

عب��اس امين��ي زاده، ش��هردار بندرعباس در 
نشستی با مش��اور عالی و معاون سرمايه گذاری 
منطق��ه آزاد كي��ش اظهار ك��رد: ب��ه زودی در 
بندرعباس مركز مديريت گردشگري راه اندازي 

می شود.
به گ��زارش رواب��ط عمومی و ام��ور بين الملل 
ش��هرداری بندرعباس، وی با اش��اره به برخی از 
فرصت های سرمايه گذاری در بندرعباس افزود: 
توسعه گردش��گري به عنوان يك اولويت مهم در 

برنامه ششم توسعه بندرعباس مطرح شده است.
شهردار بندرعباس خاطرنشان كرد: به همين 
منظور، ب��ا توجه به موفقيت ه��اي جزيره كيش 
در زمينه جذب گردش��گر، نياز است از همكاري 
و تجربيات مس��ئولان اين جزي��ره در اين زمينه 
بهره مند ش��ويم. رسول كش��ت پور، مشاورعالی 
مديرعامل سازمان منطقه آزاد كيش نيز در اين 
ديدار ضمن اعلام آمادگي براي همكاري و انتقال 
اطلاعات در ح��وزه گردش��گري، از همگرايي با 
شهرهاي مختلف به عنوان سياست گردشگري 
س��ازمان منطقه آزاد كيش خبر داد. مشاورعالي 
مديرعامل سازمان با اشاره به فاصله كوتاه كيش 
و بندرعباس از نظر جغرافيايي و نقاط مش��ترك 
اين دو شهر درخصوص برقراري همكاري و انتقال 

تجربيات گردشگري اعلام آمادگي كرد.
كشت پور با اشاره به مزاياي كيش ازجمله نبود 
ترافيك، وجود مديريت واحد شهري، بهره گيري 
از طرح ها و پروژه هاي موثر در حفظ محيط زيست 
و طبيعت پاك و زيباي جزيره گفت: وجود سواحل 
طولان��ی در بندرعباس فرص��ت مغتنمي براي 

توسعه تفريحات و گردشگري دريايي است.
مشاور مديرعامل س��ازمان منطقه آزاد كيش 
يكي از اهداف برگزاري نمايش��گاه بورس، بانك، 
بيمه و سرمايه را تامين منابع مالي براي ارگان ها 

و نهادهاي مختلف عنوان كرد.

فراخوان همكاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
د      انش��جویان و اهل فن را به گرمی می فشاریم تا 
د      ر جهت پر بارتر کرد      ن آنچه پیش روی شما قرار 

د      ارد      ، بکوشیم.
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اقليم
 روستا محور توسعه پايدار همه جانبه در اقتصاد

 به شمار می رود و تثبيت جمعيت روستاييان يكی از 
سياست های مهم مسئولان محسوب می شود اما در 
استان گيلان كه 40 درصد جمعيت آن در روستاها 
زندگی می كنند حمايت از كسب و كار به خصوص 
در بخش كش��اورزی از اهميت وي��ژه ای برخوردار 

است.
به گزارش مهر، روس��تاها كه بخ��ش عمده ای از 
جمعيت كش��ور را در خود ج��ای داده اند علاوه بر 
اين كه نقش قابل توجهی در تأمين امنيت غذايی و 
توليد ايفا می كنند آماده پذيرش وظايف جدی تر در  

اقتصاد كشور هستند.
اقتصاد روس��تايی می تواند به توس��عه اشتغال 
 و كاه��ش مش��كلات ش��هری هم كم��ك كند، 
زير س��اخت های روستايی س��رمايه های عمومی 
و اجتماعی روس��تاها هس��تند كه با توس��عه اين 
زيرساخت ها بدون ش��ك شرايط و كيفيت زندگی 
و معيشت مردم محلی بهتر و پايبندی آنها هم به 

روستاها بيشتر می شود.
مديركل بنياد مسكن انقلاب اسلامی گيلان در 
اين باره می گويد:   مسئولان امروز عزم خود را برای 
توسعه مناطق روس��تايی جزم كرده اند تا بتوانند 
قوی تر از تمامی برنامه های گذش��ته به روستا كه 
مهم ترين رمز توس��عه پايدار همه جانب��ه در نظام 

جمهوری اسلامی ايران است، بپردازند.
محمد اكبرزاده در پاسخ به سوالی مبنی بر اين كه 
روند توسعه روس��تايی را در گيلان چگونه ارزيابی 
می كنيد، افزود: درحال حاضر اين اس��تان شمالی 
2 ميليون و 500 هزار نفر جمعي��ت دارد كه از اين 

تعداد يك ميليون نفر در روستاها زندگی می كنند.
وی همچنين با بيان اين كه  60 درصد جمعيت 
استان گيلان شهرنشين و 40 درصد روستانشين 
هس��تند، اظهار داش��ت: اين درحالی  است كه در 
كش��ور 72 درصد جمعيت شهرنشين و 28 درصد 

روستانشين اند.
مديركل بنياد مس��كن انقلاب اس��لامی گفت: 
تفاوت بين 40 و 28 درصد جمعيت روستانش��ين 
گيلان با ايران بيانگر اين  اس��ت كه روند توس��عه 
روستايی در اين استان هنوز هم جای اميدواری و 

سرمايه گذاری گسترده دارد.
وی افزود: رمز ماندگاری در استان گيلان در برش 

ملی ماندگار تر از ديگر آمارها درحال حركت است 
پس روند توسعه روستايی هنوز هم كه هنوز است 

جای اميدواری، برنامه ريزی و سرمايه گذاری دارد.
اكب��رزاده درباره مه��ار روند مهاج��رت بی رويه 
روستانش��ينان به ش��هرها تصريح ك��رد: اقتصاد 
اصلی ترين دليل مهاج��رت مردم از روس��تا ها به 

شهرهاست.
وی اذع��ان داش��ت: ب��رای مان��دگاری م��ردم 
روستانشين در استان گيلان بايد كشاورزی مقرون 

به صرفه باشد.
مديركل بنياد مسكن انقلاب اسلامی گفت: نظام 
جمهوری اسلامی ايران برای مقرون به صرفه كردن 
اقتصاد كش��اورزی حركت های اساسی انجام داده 

است.
وی افزود: فقط نبايد ب��ه حركت دولت در مقوله 
مق��رون به صرفه ك��ردن توليد ان��واع محصولات 
كشاورزی اكتفا كرد بلكه بايد با همت و مشاركت 
س��رمايه گذاران بخش خصوصی صنايع فرآوری 
محصولات كشاورزی را در سطح روستاهای استان 
گسترش داد تا كشاورزان رغبت بيشتری نسبت به 

توليد بهتر و با كيفيت تر داشته باشند.
اكبرزاده اذعان داش��ت: مس��ئولان و كشاورزان 
بايد در زمينه ارتقای كميت و كيفيت محصولات 

كشاورزی بيشتر تلاش كنند.
وی ادامه داد: خدمات نظ��ام مقدس جمهوری 
اسلامی ايران برای توس��عه زيرساخت ها و اقتصاد 
روستايی بر كسی پوشيده نيست اما برای رفاه بيشتر 

روستانشينان بايد بيشتر تلاش شود.
يك عضو كميس��يون اقتصادی و نماينده مردم 
فومن و ش��فت در مجلس ش��ورای اسلامی نيز در 
زمينه چالش های س��اختاری فراروی روستاهای 
استان گيلان گفت: روستا و روستانشينی در ايران 

از جايگاه و اهميت بسيار برخوردار است.
ناصر عاش��وری اف��زود: عدم توجه ب��ه فضاهای 
روس��تايی، بی توجهی به ت��وان و امكانات توليدی 
نواحی روستايی و نيروی انس��انی پرتوان روستا از 
مشكلات اساسی در دستيابی به توسعه روستايی 

است. وی همچنين اظهار داشت: شناخت و تحليل 
ويژگی های برنامه ريزی توس��عه روستايی كشور و 
بررسی و تحليل موانع و تنگناهای توسعه از منظر 
برنامه ريزی می تواند راه را برای توس��عه يكپارچه 

روستاها هموار سازد.
اين عضو كميس��يون اقتصادی و نماينده مردم 
فومن و ش��فت در مجلس ش��ورای اسلامی گفت: 
مشكلات و مس��ائل نواحی روستايی كشور بسيار 
اس��ت و هر ناحيه روس��تايی مس��ائل و مشكلات 
 خود را دارد با وجود اين نواحی روس��تايی كش��ور 
در مجموع با مسائل و مشكلاتی مواجه اند كه توجه 
به آنها علاوه بر اين كه ضرورت برنامه ريزی توسعه 
روس��تايی را ايجاب می كند بايد توجه خاصی نيز 
به برنامه ري��زی منطقه ای، محل��ی و برنامه ريزی 
نامتمركز داشته باشد تا اولويت های موجود در هر 

منطقه به طور دقيق مشخص شود.
وی تأكيد كرد: مس��ئولان بايد ب��ا برنامه ريزی 
مناسب و دقيق ضريب ماندگاری و احساس رضايت 

روستانشينان را بيشتر فراهم كنند.
عاشوری افزود: برنامه ريزان نيازها را بايد طوری 
تعريف كنن��د كه بتوان��د زمين��ه رضايتمندی و 
درنهايت ماندگاری و احس��اس رضايت از روس��تا 

فراهم شود.
وی اظهارداش��ت: دو هدف محوری )تامين رفاه 
روستاييان و اقتصاد روستا( در برنامه ريزی روستايی 
دنبال می شود، اگر اين دو پارامتر در كنار هم تأمين 
شود به يقين مشكلات و مس��ائل روستاييان رفع 

خواهد شد.
اين عضو كميس��يون اقتصاد مجلس ش��ورای 
اسلامی گفت: توجه به رويكرد همه جانبه، ضريب 
ماندگاری، تثبيت جمعيت، علاقه مندی به روستا، 
مهاجرت های معكوس و... می تواند به بحث توسعه 

روستايی كمك كند.
وی در ادامه با بيان اين كه توسعه پايدار روستايی 
در راس��تای تحقق منويات رهب��ر معظم انقلاب 
اقتصاد مقاومتی و اميد در بهبود فضای كسب و كار 
را به همراه دارد، افزود: به تناسب موقعيت و استعداد 

هر روستا مشاغل قابل احيا و درآمدزا بايد شناسايی، 
معرفی و نسبت به تأمين منابع مالی اين مهم اقدام 
شود. عاشوری تأكيد كرد: دهياران نمايندگان مردم 
در روستاها هستند و بايد مشكلات را به مسئولان 

انتقال دهند.
وی ادام��ه داد: دهي��اران باي��د در جريان حتی 
كوچكترين رخدادهای روستا بوده و نسبت به همه 

مسائل موجود آگاهی كامل داشته باشند.
اس��تاندار گيلان ني��ز با اش��اره ب��ه نقش مهم 
طرح هاي ه��ادي روس��تايي در رون��ق همه جانبه 
و توس��عه پايدار دولت ها گفت: ب��راي جبران اين 
عقب ماندگ��ي اجراي طرح هادي در 138 روس��تا 
 مصوب ش��ده كه ب��رای اج��راي اي��ن طرح ها به

 20 ميليارد تومان اعتبار نياز است.
محمد علی نجفی با بيان اين كه اس��تان گيلان 
درح��ال حاضر در اج��راي طرح هادي روس��تايي 
10 درصد از متوسط كش��وري عقب ماندگي دارد، 
افزود: از 2هزار و 500 روس��تاي استان طرح هادي 

فقط در 550 روستا اجرا شده است.
وی در ادام��ه با اش��اره به عزم جزم مس��ئولان 
استان براي رونق اقتصادي و بهبود معيشت مردم 

اظهارداشت: توسعه روستاها بايد همه جانبه باشد.
استاندار گيلان گفت: در نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ايران روس��تاها همواره مورد توجه بوده و 
برنامه ريزی  های دولت تدبير و اميد برای برخورداری 
بيش��تر روس��تا از خدمات دولت ويژه و اولويت دار 

است.
وی تأكي��د ك��رد: دهي��اران باي��د ب��ا ه��دف 
فرهنگ سازی برای توسعه توليد و كار در روستاها 

تلاش جهادی داشته باشند.
نجفی تصريح كرد: روس��تاها حق برخورداری از 
امكانات و خدماتی همچون گاز، آب، برق و مخابرات 
را دارند و بايد تلاش شود تمام كاستی ها در روستاها 

جبران و مهاجرت از روستاها كاسته شود.
فرماندار شهرس��تان رش��ت نيز گفت: توس��عه 
روستاها مس��تلزم تعامل و هماهنگی تنگاتنگ و 
متقابل دهياران، مس��ئولان ادارات شهرس��تان و 

بخش است.
سيدعيسی مهدوی افزود: ايجاد تحول و توسعه 
در روستاها از مهم ترين اقدامات و برنامه  ها برای ارايه 

خدمات به روستاييان است.

40درصد جمعیت گیلان روستانشین هستند
 لزوم تثبیت جمعیت روستاها و جلوگیری از مهاجرت

ضعف بازاریابی سومین تولید كننده خرما در جهان

 قیمت  خريد كاهش يافت
سال گذش��ته خرمای نخلداران به قيمت هر 
كيلو 12 هزار ريال توسط دولت خريداری شد تا 
كشاورزان متضرر نشوند ولی امسال قيمت خريد 
خرما 11 هزار ريال اعلام ش��ده است كه شاهد 
كاهش در نرخ خريد خرما هستيم و كشاورزان 

نيز از اين نظر بسيار ناراضی هستند.
به گ��زارش مهر، شهرس��تان دش��تی يكی از 
قطب های كشاورزی اس��تان بوشهر محسوب 
می ش��ود و افراد بس��ياری در اين شهرستان به 
كشاورزی مش��غول هس��تند كه در اين زمينه 
نخلداری و توليد خرما به عنوان يكی از مهم ترين 
بخش های كش��اورزی شهرس��تان محس��وب 
می ش��ود. توليد خرما با مشقات بس��يار زيادی 
روبه رو اس��ت و نخل داران س��ختی های بسيار 
زيادی را متحمل می ش��وند تا بتوانند نخل های 
خود را به ثمر رس��انده و آن را برداشت كنند كه 
می توان به مراحل آبياری، كوددهی، شخم زنی، 
هرس كردن، باروركردن، جمع آوری نخاله ها و... 
اش��اره كرد كه برخی از اين كارها در طول سال 

چندين بار انجام می شود.
سختی های كار نخل با توجه به اين كه اغلب 
كارها در ارتفاع انجام می ش��ود، كش��اورزی در 
باغات نخل را تخصصی ك��رده و با وجود اين كه 
تعداد افراد ماهر در اين زمينه كم  و دستمزدها 
نيز بالا است كشاورزان برای هر اصله نخل خود 
متحمل هزينه های بس��يار زيادی می ش��وند. 
هزينه های بالا و س��ختی های كار نخ��ل را كه 
كنار بگذاري��م، فروش محصولات ني��ز همواره 
يكی از دغدغه های اساس��ی نخلداران است كه 
در سال های اخير ش��اهد افزايش اين مشكلات 
بوده ايم. دولت نيز كه مجددا كار خريد تضمينی 
خرما از نخلداران را آغاز كرده است، اين خريد را 
با قيمت پايينی انجام می دهد كه هيچ تناسبی با 
سختی ها و هزينه های صورت گرفته برای تهيه 
خرما ندارد. امس��ال نيز اقدام��ات خريد خرما از 
كشاورزان صورت گرفته است ولی امسال شاهد 
كاهش قيمت خريد خرما توس��ط شركت های 

تعاونی نسبت به سال گذشته هستيم.
سال گذش��ته خرمای نخلداران به قيمت هر 
كيلو 12 هزار ريال توسط دولت خريداری شد تا 
كشاورزان متضرر نشوند ولی امسال قيمت خريد 
خرما 11 هزار ريال اعلام ش��ده است كه شاهد 
كاهش در نرخ خريد خرما هستيم و كشاورزان 

نيز از اين نظر بسيار ناراضی هستند.
رئيس هيأت اجرايی خانه كشاورز شهرستان 
دش��تی در اين باره اظهار داشت: امسال خرمای 
كشاورزان شهرستان بس��ته بندی و آماده است 
ولی تعاون روس��تايی می گويد فعلا قصد خريد 

خرما  نداريم.
الياس صالح احمدی افزود:  سال گذشته حدود 
8  هزار تن خرما از دشتستان به قيمت 12 هزار 
ريال خريداری ش��ده ولی خرمای امسال را كه 
تازه اس��ت می خواهند با قيمت 11 ه��زار ريال 
خريداری كنند. وی تصريح كرد: باتوجه به اين كه 
كشاورزان از همين طريق امرار معاش می كنند 
درخواس��ت می ش��ود يك س��هميه ويژه برای 

كشاورزان شهرستان لحاظ شود.
رئيس اداره تعاون روستايی شهرستان دشتی 
نيز اظهار داشت:   دستور خريد خرما صادر شده 
ولی دولت زمانی وارد می شود كه ديگر هيچ راهی 
برای كش��اورز باقی نمانده باش��د ولی بحمدالله 
درحال حاضر بازار خرما خوب اس��ت و مشكلی 

وجود ندارد. 
حسام الدين جلالی دوقزلو افزود: امسال خريد 
به صورت امانی است يعنی تعاون روستايی يك 
س��ردخانه بزرگ اجاره می كند و بعد قراردادی 
بين كش��اورز و اداره امضاء خواهد شد و كشاورز 
 نيز خرمای بس��ته بندی با كيفيت مناس��ب و 
درجه يك را به م��دت 4 ماه در اين س��ردخانه 

به صورت امانی می گذارد.
وی تصريح كرد: كشاورز در اين مدت فرصت 
دارد مشتری برای خرما پيدا كند و خرمای خود 
را به فروش برساند اگر خرما به فروش رفت هزينه 

نگهداری بايد پرداخت كند.
رئيس اداره تعاون روستايی شهرستان دشتی 
اضافه كرد: ولی اگر خرما در اين مدت به فروش 
نرفت دولت به همان قيمت از قبل اعلام ش��ده 

خرما را خريداری می كند.
مديركل تعاون روستايی اس��تان بوشهر نيز 
گفت: در توليد بايد به س��متی برويم كه مزيت 
داشته باش��د، ش��رايط امروز مثل 20 سال قبل 
نيس��ت، امروز ارتباط جديد، بازاريابی جديد و 
تغيير ذائقه مصرف كننده يك محدوديت برای 

توليد كننده و بازارياب ايجاد كرده است.

گزارش
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